

[Texte]

Mr. Carter: We suggested in our report, again quoting Dr. Womach, that indeed already several automotive assembly manufacturing plants have been scaled down in the U.S. and Canada. Dr. Womach cites the figure and suggests that it has been done rather quietly with a relatively low profile, particularly on the U.S. side, of interference or prejudice and that this has occurred.

We think, in our industry, that we are sort of stabilized now and we could support the existing plants we have if all things were equal and if our dollar drops somewhat in value and if our interest rates moderate and if our consumers start to unleash their wallets and if the economy improves. So there are all kinds of these other factors over which we have no control. There is a cyclical orientation to the automotive sector. So I will leave it to the automotive analysts to suggest how we are to pull out of the tailspin we are in now, but we are optimistic that we will.

The Chairman: Thank you very much, Mr. Carter. I have a couple of questions to put to you in writing. I want to ask some questions about the CAFE thing, because I do not understand how that calculation works, but we can do that in writing, or Michael will raise them with you. We appreciate you providing us with the information. On behalf of the committee, thank you.

• 1635

• 1638

The Chairman: Order, please.

Our witness this afternoon is Professor Ronald Wonnacott from the University of Western Ontario. His brief was circulated to members earlier, I believe. Welcome, Professor Wonnacott.

Professor Ronald Wonnacott (University of Western Ontario): Thank you very much. It is a pleasure being here.

I guess as we hear that the U.S. and Mexico are likely to be negotiating free trade the immediate reaction is that this is not the greatest time one might have designed for that to happen, when we are in the middle of, first, adjusting to the Canada-U.S. Free Trade Agreement, and, second, when we are in a situation of macro-economic conditions, which are pretty severe and adverse for any adjustment.

No matter what sort of arrangement, the question here is whether we negotiate with Mexico. The question I want to address is whether we negotiate to include Mexico in the Canada-U.S. Free Trade Agreement or some similar tripartite agreement, or does Canada stand aside and allow the U.S. and Mexico to negotiate their own agreement?

• 1640

My argument this afternoon is that the U.S. will be in the same influential central location and powerful location in the Americas it now holds, regardless of which of those two arrangements may occur. But if we do not participate with a

[Traduction]

M. Carter: A cet égard, nous citons encore une fois les données de M. Womach dans notre rapport. Il semble en effet que plusieurs usines de montage aient déjà réduit leurs opérations aux États-Unis et au Canada. M. Womach met un chiffre sur cette réduction et affirme qu'elle a été effectuée discrètement, en catimini, surtout du côté américain.

À notre avis, l'industrie est maintenant stabilisée, et nous serions en mesure de maintenir les usines existantes si les mêmes conditions s'appliquaient à tous, si le dollar baissait un peu, si nos taux d'intérêt revenaient à un niveau raisonnable, si les conservateurs déliaient leur bourse et si l'économie s'améliorait. Il y a toutes sortes d'autres facteurs sur lesquels nous n'avons aucun contrôle. Sans compter le caractère cyclique du secteur automobile. Je laisse donc aux analystes du secteur automobile le soin de nous dire comment nous pouvons redresser la situation actuelle. Quoi qu'il en soit, nous sommes confiants de réussir.

Le président: Merci beaucoup, monsieur Carter. J'ai quelques questions à vous poser par écrit. Je voudrais obtenir des explications au sujet du CAFE. En effet, je ne comprends pas comment s'effectue ce calcul. Nous pouvons régler cela par écrit, ou Michael peut aborder cette question avec vous. Nous vous sommes reconnaissants de nous avoir fourni cette information. Au nom du comité, je vous remercie.

Le président: Nous reprenons la séance.

Nous accueillons cet après-midi le professeur Ronald Wonnacott, de l'Université Western Ontario. Je crois savoir que son mémoire a déjà été distribué aux députés. Bienvenue, professeur Wonnacott.

M. Ronald Wonnacott (professeur, Université Western Ontario): Merci beaucoup. Je suis ravi d'être ici.

À l'annonce que les États-Unis et le Mexique vont sans doute négocier un accord de libre-échange, notre première réaction est de se dire qu'ils n'ont pas choisi le meilleur moment. Premièrement, nous sommes au beau milieu d'une période d'ajustement à l'Accord de libre-échange canado-américain et, deuxièmement, la conjoncture macro-économique actuelle est plutôt sombre et se prête mal à tout changement.

Peu importe le type d'accord qui sera conclu, il s'agit de déterminer s'il convient pour le Canada de négocier avec le Mexique. Ce qu'il faut savoir, c'est si nous allons négocier pour inclure le Mexique dans l'Accord de libre-échange canado-américain ou dans un accord tripartite semblable, ou rester à l'écart et laisser les États-Unis et le Mexique négocier leur propre accord.

Ce que j'essaie de faire valoir cet après-midi, c'est que les États-Unis continueront d'exercer leur influence de la même position centrale et puissante dans les Amériques qu'à l'heure actuelle, peu importe le genre d'entente adoptée. Par